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PROSLAVA STOLETNICE 
1066 - 1966

Letos je točno sto let, kar je  
bilo ozemlje videmske pokra
jine, izvzemši Kanalska dolina 
in cervignanski okraj, p r ik l ju 
čeno k ita li jansk i državi. Z o- 
zemljem videmske pokrajine je 
bila tako prik ljučena k I ta l i j i  
tud i Beneška Slovenija.

Na j nam bo zato dovoljeno, 
da na kratko podamo bilanco 
videmske pokrajine od leta 
1866 do leta 1966, bilanco, k i 
jo more vsakdo analiz irati in 
napraviti zaključke.

Naše glasilo « M ata ju r » — 
p rv i slovenski časopis v videm
ski pokra jin i, k i izhaja že se
demnajsto leto in k i se vsesko
zi zavzema za obrambo in za
ščito vseh pravic slovenske je
zikovne skupnosti Beneške Slo
venije, Rezije in Kanalske do
line —  bo napravilo svoj ra
čun in računalo bo objektivno  
in pravično.

K a j je pravzaprav za Bene
ško Slovenijo in dolino Rezije 
pomenila odcepitev od hab
sburškega cesarstva in nato po
lit ična in upravna p rik l juč itev  k 
Savojski k ra l jev in i?

Lahko rečemo, v ko liko r se 
tiče slovenske jezikovne skup
nosti, da je ta p r ik l juč itev  po
menila samo prehod na slab
še, ka jt i  ta skupnost je preje 
uživala —  posebno pod Bene
ško republiko in še bo l j nazaj 
— več svobode in več spošto
vanja. N a j se tu spomnimo sa
mo svobodnih komun Bene
ške Slovenije ter Mjerske in 
Landarske banke.

Res je — in za nas žalostno 
in grenko — da je v celem sto
letju, k i smo pod italijansko  
državo, slovenska jezikovna 
skupnost videmske pokrajine  
vedno živela, k l jub  obljubam, 
k i so j ih  daja li na vsakem ko
raku, v ponižanju, skora j bi re
k l i  v popolni zapuščenosti.

Še slabše je bilo za časa fa
šizma, v dobi, ko so raznarodo
vanje še ojačili, in nič boljše 
po zadnji vojni, tud i če je ta 
vojna z osvoboditvijo izpod tež
kega fašističnega jarma želela 
dati svobodo, pravico in neod
visnost vsem narodom. Kdo se 
še ne spominja povojnih obo
roženih tolp, k i so terorizirale  
in pobijale naše na jbo lj zaved
ne ljudi.

V resnici ita lijanska država 
ni bila za našo jezikovno skup
nost skrbna mati, ampak brez
brižna mačeha a li bolje, nov 
gospodar, kot so to p o trd i l i 
drugi fur lansk i listi. In  res ni
smo b i l i  deležni nobenega u- 
radnega priznanja, nobene 
učinkovite pomoči, nasprotno, 
uvedena je bila podtalna poli
tika, da bi nas čimpreje raz- 
narodil i ali asimilirali.

Na j bi se vsaj v teh zadnjih 
časih mislilo  dati naši jezikov
ni skupnosti vsaj del tistih 
ntanjšinskih pravic, katere uži
vajo Slovenci, k i ž iv ijo  v isti 
deželi, na Goriškem in Trža
škem.

M i nimamo šol v materinem  
jeziku, pa celo v cerkvi, bi lah
ko rekli, da je slovenska bese
da zgubila zavetje.

K a j hočemo več!
N a j bodo proslave « stoletni- 

°e », a naj se tud i misli, da je 
treba spoštovati vse pravice, ki 
Pritičejo slovenski skupnosti, 
Pravice, k i so zajamčene v ita
l i janski ustavi in v posebnem 
statutu avtonomne dežele Fur
lani j  a-Juli jska Beneči ja.

Ob vznožju Ivanca v občini Fojda

Vilam je usojeno, da izginejo v kratkem času
T a k o j  j e  t r e b a  z a u s t a v i t i  beg  l j u d i  i z  s lo v e n s k ih  v a s i  -  N a j v e č jo  d o lž n o s t  i m a  d e z e la ,  d a  se re s n o  o b v e ž e  

i n  u s t v a r i  b a z e  za  u č i n k o v i t o  e k o n o m s k o  i n  s o c ia ln o  o b n o v o  B e n e š k e  S lo v e n i je ,  k e r  d r u g a č e  b o  s lo v e n s k a
j e z i k o v n a  s k u p n o s t  i z g i n i l a

Zopet bomo govorili o Vilah, zakotni in izolirani slovenski va
si, ki leži na pobočjih Julijskih Predalp ob vznožju Ivanca v občini 
Fojda, do katere lahko pridemo, posebno v mrzlem zimskem času, 
samo če imamo dosti dobre volje, in zakaj ne, tudi poguma.

Najprvo malo lokalne zgodovine. Ko so zaselek Vile (Costa
lunga) leta 1945 začeli imenovati vas, je štela 32 družin oziroma 
132 prebivalcev. Ti ljudje pa so se s časom, nam esto da bi se m no
žili, začeli izseljevati ,največ zato, ker so jih puščali vnem ar), in 
koncem preteklega leta so ostale le še tri družine z enajstimi ljudmi.

Ko smo zbližali vseh teh enajst ljudi, so nam vsi složno za
trjevali, da koncem tega leta ne bo v Vilah več žive duše. In to so 
nam povedali z globoko žalostjo.

Upoštevajoč stanje — odgovor
ne oblasti se dosti ne brigajo in 
pomoč, če jo kdaj dajo, pride po 
kapljicah — se ne moremo čudi
ti, če je prišla na vrsto druga 
vas, V ile, k i bo v k ra tkem  izg in i
la iz zemljevida.

Sicer pa, zaradi m alom arnosti 
tega a li onega, so se popolnom a 
izpraznile  tud i druge neštete va
si, posebno v K a rn iji in  na de
snem bregu T ilm enta  in  na sk ra j
nem severu spilim berškega o- 
k ra ja  v fu rla nsk i občin i T ram on
t i d i Sopra.

Pa tud i v F o jd i sami je v teh 
zadnjih  časih zelo padlo število 
prebivalstva. V  lanskem le tu  je 
b ilo  v fo jd s k i občini, k i šteje 
3915 lju d i, od ka te rih  je 2029 mož 
in  1886 žensk, 56 ro jstev, 54 
sm rti, 68 porok in  139 se j ih  je 
izselilo.

Fojda je jezikovno mešana ob
čina ( tre tjin a  prebivalstva je  slo
venskega, dve t re t jin i pa fu r la n 
skega) in  m ora ko t vse druge ob
čine v Beneški S loven iji reš iti 
mnogo n u jn ih  problem ov začen
ši z gradbeništvom. V  F o jd i je 
namreč še mnogo družin, k i ž i
v ijo  v lesenih barakah, katere i- 
m enuje jo  « švicarske hiše ». Da 
b i m og li odp rav iti tis te  barake, 
k i so j ih  dali ljudem  za stanova
n ja  tako j po vo jn i, k a jt i Fojdo 
so požgali nacifašisti, se je obči
na že ob rn ila  na deželni odbor za 
javna dela s prošn jo , da b i j i  po
d e lili potrebna sredstva.

Vsekakor je  v tem  trenu tku  
treba rešiti, ka r se reš iti da. Pred

vsem gre za vprašanje dobre vo
lje , a ne s s tran i prebivalcev, k i 
so pokazali dobre volje  še pre
več, ker vsi žele, da b i m ogli ž i
veti na dom ačih tleh, ampak s

J uj|osI»va «islso 
odit ko va n j e 
za Alila Mora

Predsednik italijanske vlade 
Aldo Moro je sprejel v palači 
Chigi jugoslovanskega velepo
slanika v Rimu Iva "Vejvodo. Ob 
tej priložnosti mu je veleposla
nik Vejvoda izročil visoko jugo
slovansko odlikovanje —  jugo
slovansko zvezdo z lento, s ka
tero ga je odlikoval predsednik 
republike Josip Broz Tito za 
«izredne zasluge pri razvijanju 
in utrjevanju miroljubnega so
delovanja in prijateljskih odno
sov med Italijo in Jugoslavijo ».

Premier Aldo Moro se je zah
valil za visoko jugoslovansko 
odlikovanje in izjavil, da ga sprej
me kot izraz prijateljskih odno
sov med Italijo in Jugoslavijo.

stran i vseh oblasti: občinskih, 
pokra jinsk ih , deželnih in  držav
nih.

Na vsak način nobena h rib ov 
ska občina, in  posebno občine 
Beneške Slovenije, ne zasluži 
takšnega ž iv ljen ja , ko t ga im a 
sedaj, k i je  polno zaskrb ljenosti 
in  strašne revščine. V teh obči
nah nas resnično gane p repro 
stost, dobrosrčnost, iskrenost in

gosto ljubnost n jen ih  prebivalcev 
in  tu d i n jihovo  po trp lje n je  in  
udanost.

Dobro podnebje, m ir  in  narav
ne lepote prispevajo, da se te 
prijazne in  čeprav izmučene va
sice sp rem in ja jo  v tu ris tične  po
dročja  in  zato je  treba ta po
dročja  tud i iz tega v id ika  kar 
n a jbo lj iz k o ris titi.

Glede problem a em igracije  se 
nam zdi p rim erno  povedati, da 
kaže demografsko stanje v v i
dem ski p o k ra jin i od ljudskega 
šte tja  leta 1951 stanovitno črto  
navzdol do leta 1961, ko je  b ila  
k r iv u lja  na jg lob lja .

Povprečni naravn i p riras tek  je 
b il v desetletju 1951-1961 za p r i
b ližno polovico n iž ji ko t je d r
žavni: 4,7% napram  8,6% in  to 
predvsem zato, seveda po s ta ti
stikah, k i j ih  vodi deželna upra
va, ke r je  m alo ro js tev (15,9% v 
videm ski p o k ra jin i napram  18,4% 
v I ta l i j i )  in  zaradi velike u m r lj i
vosti ( 11,2% v videm ski p o k ra jin i 
napram  9,8% v vsej d ržavi).

K a r zadeva ro jstva, b i b il n i
zek kvocient posledica ekonom
skih  in  socia lnih disažij, k i ob
s to ja jo  v m nogih k ra jih  p o k ra ji
ne, kakor tud i velike em igracije, 
k i je predvsem visoka v le tn ik ih , 
k i največ p ripom ore jo  k demo
grafskemu dvigu.

E m ig rac ija  je  močno odvisna 
(ne glede na osnovne in  realne 
vzroke, k i so jo  od loč ili in  jo  še 
od loču je jo ) od nestalnosti izven 
pokra jinske  furlanske delovne si
le. E m ig rac ija  je, predno posta
ne stalna, skora j vedno sezonska. 
Treba je  tud i upoštevati sedanje 
izseljeniško gibanje med občina
m i samim i.

Posledice tega pojava so, da v 
nekaterih  predelih  pada število

prebivalstva, posebno v gorskih  
ko t je  Beneška Slovenija, v d ru 
gih pa zopet narašča, zlasti v t i 
stih, k je r je  razvita in d us trija . 
Na splošno je  mnogo in  b o lj pou
darjena em igracija  v pe rife ričn ih  
vaseh kakor pa v več jih  središčih, 
k je r  so oko lišč inski pogo ji b o lj
ši.

Če so v ve lik i večini občin v 
desetletju 1951-1961 zabeležili de
m ografsko nazadovanje - največ
je  in  to re j n a jbo lj zaskrb lja joče 
je  v Beneški S loven iji in  R eziji 
— so v d rug ih  občinah zabeležili 
p rirastek: v Tolm eču 9,4%, v T r 
bižu v K ana lsk i d o lin i 6,3%, v 
Avianu 7,3%., Maniagu 6,4%, Man- 
zanu 23,9%, Cervignanu 9,1%, 
V idm u 18,2%, Lignanu 131,1%, 
B u ttr iu  13,3%.

V dobi od leta 1951 pa do leta 
1961 se je  prebivalstvo videmske 
pokra jine  zmanjšalo vsega sku
paj za 3,5%, po nekih d rug ih  po
da tk ih  pa celo za 7%. Ob drugi 
p r i l ik i  bomo p isa li o padcu ce
lotnega slovenskega prebivalstva 
v Beneški S loveniji, R ez iji in  K a 
nalski do lin i in  o porastu sloven
skega prebivalstva na d rug ih  po
d ro č jih  dežele F u rlan i j  a-Juli jska 
Benečija.

Vsekakor se je  treba zavedati, 
da je  za ekonom ski dvig po treb
no, da se p rip ra v i, ko t smo že 
večkrat povedali, organski načrt, 
k i bo dovolil, da se bo res rea li
z ira lo  ka r n a jb o lj po trebuje  p re 
bivalstvo Beneške Slovenije: ce
ste, jezove, ljudske  hiše, šole v 
m aterinem  jeziku, hotele, tovar
ne, določila za obram bo in  zašči
to  m anjš inskih  pravic in  vse d ru 
go, ka r m ore narekovati vsaka 
lokalna s ituacija, da bo čim pre je  
p riš lo  do ekonomskega in  social
nega preporoda.

Ž i v l j e n j e

s k u p n o s t i  v I t a l i j i

Na sliki vidimo vas Podklap, kjer se odcepi cesta proti Vilam, 
ki ležijo višje v hribih nad Fojdo ob vznozju Ivanca.

Naša dolžnost nam narekuje, da 
se zanimamo ne samo za dogodke 
v Beneški Sloveniji, ampak tudi za 
kar se dogaja v vsej deželi Furla- 
niji-Jul ijski Benečiji in posebno 
kar je v zvezi s prebivalstvom slo
venskega jezika.

Začnimo s poročanjem, da se je 
vršil dne 12. decembra lanskega 
leta v prostorih novega kulturnega 
doma v Trstu občni zbor sindikata 
slovenske šole v Trstu in da ta 
občni zbor skoraj istočasno sovpa
da s štirim i nepozabnimi dogodki 
za slovensko manjšino naše avto
nomne dežele in sicer: 1. z dvajse
to obletnico ponovnega odprtja slo
venskih šol; 2. z enajsto obletnico 
londonskega sporazuma: 3. z dvaj
setim zasedanjem mešanega ita- 
lijansko-jugoslovanskega odbora za 
manjšine; 4. z deseto obletnico 
ustanovitve enotnega sindikata 
slovenske šole.

Glede prve točke so na občnem 
zboru na žalost ugotovili, da so 
bili vsi koraki in vse prošnje na 
šolske oblasti, da bi se rešil pro
blem slovenskih šol in osebja, ki 
se še danes nahaja v težkem in 
neurejenem položaju, v teh zad
njih dvajsetih letih zaman. Druga 
točka ima tudi žalosten zaključek 
in sicer, da imajo mednarodne po
godbe, če jih iskreno ne zapeča

tijo  podpisniki, le malo vrednosti 
in da se obojestranske obveze lah
ko pozabijo, če niso vzete resno 
iz ene in druge strani. Kar pa za
deva tretjo točko, je občni zbor 
podčrtal vso počasnost birokratiz
ma in kolika zmožnost je potrebna 
diplomaciji, kadar hoče dokazati 
birokratom, ki neradi kaj dovolijo, 
da je krivda za odlašanje nerešenih 
problemov v njihovi oblasti in ne 
drugje. Četrta točka je bila sma- 
trana za najbolj pozitivno, ker je 
sindikat kljub raznim strujam ob
stoječih mnenj med člani ne le sa
mo ohranil svojo organizacijo, am
pak jo je tudi utrdil in ji zagotovil 
spoštovanje tako s strani prebi
valstva kot oblasti.

Iz poročila kot iz intervencij se 
je izvedelo za neurejeno stanje 
razmer slovenskih šol. Oblasti za
nikajo ne samo slovenskim šolam 
vse, kar ni odločno predvideno z 
zakonom za slovenske šole, ampak 
ne dajejo niti tistega, kar zakon 
pripoznava; in prav zaradi takšne
ga stanja in zaradi diskrim inacij, ki 
težijo slovenske šole in njeno oseb
je, je občni zbor sklenil, da naj 
se vse slovenske šole ne Tržaškem 
udeležijo enodnevne stavke, stav
ke, ki se je vršila 15. decembra 
in kateri so se odzvali skoraj vsi

(Nadaljevanje na 3. strani)



Stran 2 « MATAJUR » Ste v 2

Iz Rezjanske
VELIK PADEC PREBIVALSTVA
Kakor pregleda vsak gospodar 

ob koncu leta svoje redne dohodke 
in izdatke, tako smo pogledali tudi 
mi kakšno je bilo demografsko gi
banje lanskega leta v občini Re
zija. Človek bi skoraj ne verjel, 
da je to tako padlo, a številke ne 
lažejo in ostale bodo vidno zapisa
ne v registru za zmeraj.

V lanskem letu je občina Rezija 
izgubila kar 174 ljudi, to se pravi, 
da je 22 družin, ki so zaklenile vež
na vrata in se naselile v inozem
stvu ali kje drugje v Ita liji. Sedaj 
nas je v Reziji samo še 2374 na- 
pram 3350, ki nas je bilo pred 15 
leti oziroma pri ljudskem štetju le
ta 1951. In pomislimo, da je bila 
Rezija nekoč ena tis tih  občin, ka
tere prebivalstvo se je najbolj po
časi krčilo, ker je imela vedno ve
lik naravni prirastek. Sedaj tudi te
ga ni, saj umrje več ljudi kot se jih 
rodi. Lani, na primer, se je rodilo 
samo 30 otrok (od teh 12 v inozem
stvu), umrlo je pa kar 48 oseb. In 
kot smo povedali, se je poleg te
ga izselilo tudi 22 družin. Če bo 
padec prebivalstva nadaljeval s 
takšnim ritmom, koliko nas bo 
ostalo in kaj bomo počeli? Take in 
podobne misli se nam porajajo se
daj ob začetku novega leta, ko de
lamo račune za prihodnost in ko se 
zavedamo, da nas bo ob koncu leta 
1966 še dosti manj,

CESTA V KORITA
Zvedeli smo, da pristojni organi 

proučujejo načrt za gradnjo kolo
vozne poti, ki naj bi vodila v Ko
rita ter v Jamo in Kot. Ko bo zgra
jena ta pot, se bo mogel tudi ta 
najzakotnejši predel Rezijanske 
doline turistično uveljaviti, saj le
ži ob vznožju mogočnega Kanina. Tu 
se raztezajo prekrasni planinski 
pašniki, kjer so tudi takoimenovani 
« kazoni » za poletno planinsko pa
šo. Pa ne samo iz turističnega v i
dika, ta kolovoz bo služil tudi do
mačinom, ki imajo tam svojo po
sest.

Nujno potrebno bi bilo tudi asfal
tira ti cesto, ki vodi proti Stolbici, 
ki je v zelo slabem stanju. Do mo
sta Zamlin je cesta asfaltirana, na
prej je pa izredno zapuščena. Na 
tej relaciji so pred leti zgradili 
obcestne zidove in kanale, a po
tem se ni nihče več brigal za 
vzdrževanje. Ljudje silno težko

pričakujejo, da bi jim  uredili vsaj 
cesto, ker žive že itak v izredno 
slabih življenjskih pogojih.

LOVSKA REZERVA
Te dni je naša lovska sekcija, 

spustila v gozdove pri Stolbici, Sv. 
Juriju in Liščecah 15 divjih zajcev 
za zarod. Enako bodo napravili tudi 
na področju Osojan.

SMRTNA NESREČA 
NA DELU V GENOVI

Kar ne moremo verjeti, da zme
raj veselega in pridnega Maria Ma-

dotta iz Osojan ne bomo več videli 
živega med nami: postal je žrtev 
na delu v Genovi. Madotto je bil 
več let zaposlen v Milanu pri ne
kem gradbenem podjetju. To pod
jetje je prav te dni prevzelo 
gradnjo neke stavbe v Genovi in 
je tja poslalo svoje najboljše de
lavce, med katerimi je bil tudi 
rajnki Mario. Z žerjava, ki je pre
našal malto, se je odtrgal kalup z 
več kvintah materjala in padel na
ravnost na ubogega delavca, ki je 
ostal na licu mesta mrtev. Njego
vo truplo so prepeljali na domače 
pokopališče. Ostal nam bo, poln 
zavzetosti do dela in skromen, v 
nepozabnem spominu.

Iz Nadiške

Iz Idrijske
Deželni odbornik Comelli 

na občinskem svetu

Pretekli teden se je sestal ob
činski svet, kateremu je prisost
voval tudi deželni odbornik za kme
tijs tvo adv. Comelli in pokrajinski 
svetovalec geom. Romeo Namor. 
Namen tega srečanja je bil, da bi 
skupno proučili probleme prapot- 
niške občine kar zadeva deželne 
zakone, da se bodo vzeli potrebni 
ukrepi.

V prvi vrsti so proučili problem 
cest, gradnjo novih vodovodov in 
ojačenje že obstoječih, gradnjo 
kanalizacije in napeljavo elektrike.

Demografsko gibanje

V letu 1965 je bilo v naši občini 
takole demografsko gibanje: rodi
lo se je 19 otrok (12 dečkov in 7 
deklic), umrlo je 24 oseb (10 mo
ških in 14 žensk), v občino se je 
priselilo 50 oseb, izselilo se jih 
je pa 58. Tako je naša občina štela 
31. decembra 1380 ljudi napram 
1393, ki jih  je štela leto prej. Naj 
še dodamo, da je leta 1951, ko je 
bilo ljudsko štetje, občina Fojda 
štela 2036 ljudi. Kaj ni to strahovit 
padec?

Ojačenje vodovoda

Občinska administracija je skle
nila dati v apalt dela za ojačenje 
vodovoda. Za to delo se bo potro
šilo 5 milijonov lir, ki jih bo ob
čina krila z državnim prispevkom. 
Zaprosili so tudi za deželni prispe
vek kot to predvideva zakon.

V načrtu imajo tudi gradnjo no
vega vodovoda v Markolinih, ki bo 
stal 3 m ilijone lir. Tudi za izvedbo

Iz Kanalske
DEŽELNI PRISPEVEK 

ZA RAZVOJ TURIZMA
V Trbižu so sprejeli z velikim 

zadovoljstvom novico, da je deže
la Furlanija-Julijska Benečija skle
nila dati več prispevkov za ojače
nje turizma v videmski pokrajini. 
Letos bo dala v ta namen kar 70 
milijonov lir za izboljšanje gostin
stva in športnih naprav. Kot zna
no, je Trbiž važen center zimske
ga športa, pa tudi poleti ne manj
ka letoviščarjev, ki pridejo semkaj 
med bogate smrekove gozdove, da 
si naberejo energij, da potem la
že kljubujejo tegobam vsakdanje
ga življenja.
NAGRADE ZA NAJLEPŠE IZLOŽBE

Predsednik pokrajinske tu ris tič 
ne ustanove (EPT) Fausto Barbina, 
ki se je udeležil cerimonije nagra
jevanja najlepših izložb, je ob kon
cu podelil prvo nagrado 60.000 
lir trgovini De Maria, drugo nagra
do 40.000 lir Mariu Ceronu, dve 
tre tji po 25.000 lir pa trgovinama 
Noacco in Trost.

PRISPEVEK ZA VODOVOD 
V RAJBLJU

Deželna administracija je dala 
trb iški občini prispevek za dokonč

no izgradnjo vodovoda v Rajblju. Z 
izgradnjo sekundarne in terciarne 
vodovodne mreže se bo zaključil 
načrt, ki predvideva 23 milijonov 
lir. Prvi lot del je stal 38 milijonov 
lir in jih je v celoti krila občina, 
seveda s posojilom, ki ga je vze
la pri « Cassa Depositi e Prestiti ». 
Sedaj bodo imeli končno tudi v 
Rajblju urejeno vprašanje pitne vo
de, ki jim  je delalo zadnje čase 
toliko preglavic.

OBMEJNO SODELOVANJE

Prisrčni odnosi med sindikalni
mi organizacijami v tolm inski in v 
videmski občini dobivajo iz dneva 
v dan popolnejšo podobo. Od med
sebojnih stikov najvišjih predstav
nikov so prešli h konkretnim do
govarjanjem o še širšem sodelova
nju. Tako je pretekli teden obiska
la Tolminsko skupina industrialcev 
iz videmske občine. Gostje so se v 
Tolminu pogovarjali o možnostih 
gospodarskega sodelovanja ter še 
o nekaterih vprašanjih, ki so po
vezana z dejavnostmi sindikalnih 
organizacij, pozneje pa so si ogle
dali nekaj delovnih organizacij in 
med drugim obiskali Metalflex, Av- 
toelektro ter TIK v Kobaridu.

tega dela bodo prosili za prispe
vek deželo Furlanijo-Julijsko Be
nečijo.

Nesreča
Z motorja je padel 23 letni An

ton Codromaz iz Prapotnega. Pri 
padcu si je močno poškodoval de
sno koleno. Ozdravil bo v desetih 
dneh.

Poroka
Poročil se je mizar Sergio Ma

rinič iz Ibane z Luciano Manzini iz 
Podbonesca. Prijatelji jim  želijo do
sti sreče na skupni življenjski poti.

Tavorjana
Iz občinske seje

Na zadnjem zasedanju občinske
ga sveta so med drugim obravna
vali tudi proračun za leto 1966 in 
ga tudi odobrili. Iz proračunskega 
poročila je razvidno, da je prora
čun uravnovešen, toliko izdatkov 
kot dohodkov, in znaša 77,479.400 
lir, se pravi za 21,296.400 lir višji 
kot lansko leto. Za izvedbo javnih 
del predvideva proračun sledeče: 
13 milijonov za gradnjo kanalizacije 
v Tavorjani, Tojanu, Ronkih in Ko
sti, 10 milijonov lir  za gradnjo 
osnovne šole v Prestintu in 10 mi
lijonov lir za ureditev cest na re
laciji Ronke-Montina-Tojan.

Občina bo poleg tega poskrbela, 
čeprav bosta stroške vzdržali dr
žava in dežela, tudi za gradnjo vo
dovoda v Prestintu.

Namesto zdravila je popila jod
Hišna gospodinja Pierina Sec- 

chiutti, stara 62 let, je m islila po
piti požirek zdravila, a je pomoto
ma prijela za povsem podobno 
stekleničko, v kateri je bila jodova 
tinktura. Hitro so jo prepeljali v 
čedadsko bolnico, kjer so ji izprali 
želodec in jo spravili izven nevar
nosti. Ozdravila bo v dveh tednih. 
Tragična smrt starčka iz Mažerol

Vse je bloboko presunila žalost
na novica, da je 77 letni Peter Cas- 
sina iz Mažerol tragično končal 
svoje dni v plamenih. Cassino, ki 
je živel sam, so vaščani našli v 
njegovi hiši v plamenih. Takoj so 
vrgli nanj nekaj odeje in zadušili 
ogenj, ki je povzročil starčku na 
žalost že hude opekline po vsem 
telesu. Ker je kazal še znake živ
ljenja, so ga takoj prepeljali v če
dadsko bolnico, kjer je pa kmalu 
podlegel. Kako je prišlo do te hu
de nesreče še ni znano, a skle
pajo, da je Cassina odprl peč in 
ga je oplazil plamen po obleki in 
ga revež ni mogel sam pogasiti. 
Ta nesreča je globoko pretresla 
vso okolico.
Pomoč družinam žrtev v Mattmarku

Milanska pokrajinska administra
cija je poslala družinama Aleksija 
Cecona in Lucijana Specogna, ki sta 
postala žrtev nesreče v Mattmar
ku, vsaki po sto tisoč lir pomoči.

Poroka
Poročil se je naš vaščan e lektri

čar Pavel Fantini s trgovko Nadjo 
Baolini iz Čedada. Prijatelji jima 
čestitajo.

Zaradi hudega mraza popokale 
vodovodne cevi

Pretekli teden, ko je pritisn il iz
redno hud mraz v Nadiško dolino, 
je počila glavna vodovodna cev v 
Tarčeti. Ljudje so ostali zaradi te
ga brez vode ne samo v Tarčeti, 
ampak tudi v Lazah. Občina je dala 
vodovod takoj popraviti, a delo je 
bilo zaradi ledu zelo otežkočeno 
in dolgo.
iPODBONESEC
j Zgradili bodo športno igrišče

V naši občini se te zadnje čase 
mnogo govori o športnem igrišču, 
ki ga nameravajo zgraditi. Poseb
no zanimanje vlada med mladinci, 
ki ljubijo nogomet. Te dni so zbrali 
že primeren prostor, kjer bo igri
šče, manjkajo le še potrebna sred
stva.

Folklorni pevski zbor
V Podbonescu so pred nedavnim 

osnovali folklorni pevski zbor, pri 
katerem sodeluje lepa skupina do
mačih fantov in deklet. Prvič so 
nastopili preteklo nedeljo na Vi
čarjih in želi mnogo uspeha. Peli 
so znane hribovske pesmi.

So v odnje
Za razvoj turizma

Občinska administracija je spre
jela sklep, da bodo za tri leta opro
stili davkov vse hiše, ki jih bodo 
zasebniki zgradili ali preuredili v 
turistične namene. S tem namera
vajo pripomoči k ustvaritvi potreb
nih pogojev za razvoj turizma, zla
sti na področju Matajurja.

Prispevek za cesto
Notranje m inistrstvo je dodelilo 

sovodenjski občini en milijon lir 
za ureditev ceste, ki veže karabi
njersko kasarno s pokrajinsko ce
sto. Z deli bodo pričeli v kratkem.
SREDNJE

Kanalizacija v Gorenjem Trbilju
Občinska administracija je dala v 

apalt dela za gradnjo kanalizacije 
v Gorenjem Trbilju. Stroški za iz
vedbo tega javnega dela znašajo 2

milijona lir, ki jih bo krila država 
s posojilom in državnimi prispevki.

Najstarejša žena Nadiške doline 
živi v Gorenjem Trbilju

Najstarejša žena v Nadiški doli
ni je 97 letna Marija Garjup vdova 
Beuzer in živi v Gorenjem Trbilju. 
Garjupova je mati osmih otrok in 
ima več kot 50 vnukov (nipoti) in 
pravnukov. Živela je vedno v svoji 
rojstni vasi in posvečala svoje de
lo le družini. Prijatelji in znanci 
ji kličejo še na mnoga zdrava leta.

\KnKTKEVEFn
ŠPETER - Občinska administra

cija je dala pretekli teden v apalt 
dela občinskega ambulatorija, ka
terega bodo razširili in moderno 
uredili. Stroški za to delo bodo 
znašali en milijon lir, ki jih bo da
la na razpolago občinska uprava.

GRMEK - M inistrstvo za javna 
dela je tele dni sporočilo, da je že 
nakazalo občini en milijon lir za 
popravilo cest, ki jih je poškodo
valo zadnje neurje. Z deli bodo pri
čeli na pomlad.

ČEDAD - Na čedadskem pokopa
lišču bodo prekopali okoli 300 av- 
stroogrskih vojakov, ki so padli v 
prvi svetovni vojni. Prepeljali jih 
bodo v njihove rojstne kraje.

DREKA - Pretekli teden je bilo v 
Trinkih pri Namorjevih vse zelo 
veselo in kaj bi ne bilo, saj sta 76 
letni Ferdinand Namor in njegova 
žena 70 letna Štefanjia Trinko sla
vila zlato poroko - 50 let skupnega 
življenja. Za ta praznik so se zbra
li vsi sorodniki, da so skupaj praz
novali ta visoki jubilej.

SV. LENART - Na ledeni cesti je 
padel 19 letni Mario Bledič iz Škru- 
tovega in dobil pri padcu hudo ra
no nad očesom. Ozdravil bo v de
setih dneh.

MAŽEROLE - V bolnico so mora
li peljati 8 letnega Pavla Cenciča, 
ker mu je pri drsanju na ledu spod
letelo in je z vso močjo padel in 
se potolkel po obrazu.

Iz Krnatske
Poroke v Nemah

V občini Neme so se meseca 
januarja poročili teli: kmetovalec 
Giona Giusto Fattor iz Ravose pri 
Povolettu s hišno gospodinjo Lore
to Lucijo Benedetti iz Krnic, kme
tovalec Francesco Fior iz Čente s 
hišno gospodinjo Gabrijelo Cus- 
sich iz Nem in pleskar Luigino Te
lesca iz Aulle (Massa Carrara) z 
delavko Dino Sturma iz Črneje. 
Vaščani jim  želijo mnogo sreče in 
zadovoljstva v zakonskem življe
nju.

Nov občinski tajnik v Tipani

Na mesto prejšnjega občinskega 
tajnika Danteja Cudicia, ki je bil 
premeščen v Ravascletto v Karniji, 
je prišel rag. Carlo Rizzi.

Smrtna kosa
V videmski bolnici je umrla po 

kratki, a hudi bolezni Čezira Debel- 
lis-Pantok iz Debeležev. Pokopali 
so jo v Viskorši ob spremstvu ve
likega števila domačinov, saj je 
bila rajnka zelo priljubljena med 
vsemi.

Gor jani
Demografsko gibanje v letu 1965

Kakor v vseh gorskih vaseh Be
neške Slovenije, je padlo tudi v na
ši občini število prebivalstva. Dela 
ni na domačih tleh in ljudje ne naj
dejo drugega izhoda kot povezati 
culico in oditi v inozemstvo ali 
kam drugam po Ita liji s trebuhom

za kruhom. Lansko leto se je izse 
lilo iz naše občine zopet 19 ljudi 
tako da šteje sedaj občina Gorjan 
samo 965 ljudi (473 moških in 491 
žensk).

Zanimivo je tudi to, da se že pe 
let ni rodil doma noben otrok. La 
ni se jih je rodilo 17, a od teh - 
v inozemstvu, vsi ostali pa v hu 
minski ali videmski porodnišnic 
ali v drugih krajih. V istem časi 
je bilo 14 smrti in sicer 9 jih ji 
umrlo v občini, 5 pa drugje; v ob 
čino se je priselilo 21 ljudi, izse 
lilo pa se jih je 43.

Fojda
Prošnja za izvedbo javnih del

Ko je deželni odbornik za kme 
tijs tvo adv. Comelli obiskal neke 
tere občine čedadskega okraja, s 
je ustavil tudi v Fojdi in se ude 
ležil seje, ki so jo imeli občinsk 
svetovalci, ki pripadajo demoki 
ščanski stranki. Deželnemu zastof 
niku so razložili vse občinske pc 
trebe in v prvi vrsti so mu pote 
žili kako težko čakajo na kontribu 
za katerega so že prosili dežele 
da bi ojačili s vodovodne mreže 
zgradili v Čeneboli kanalizacijo, 
Fojdi pa nekaj ljudskih hiš, da bc 
do mogli iti vanje stanovat ljudje 
ki žive sedaj v barakah. Kot znane 
je bila Fojda v tej zadnji vojni po; 
gana in je dosti ljudi izgubil 
streho.
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M oramo neutrudljivo vztrajati
v

Življenje slovenske skupnosti
S lo v e n s k i  š o ln i k i  v  T r s t u  s t a v k a l i  -  S lo v e n s k im  š o la m  ne  d a je jo  n i t i  t is te g a ,  k a r  j i m  

p r i z n a v a j o  z a k o n i  -  D i s k r i m i n a c i j e ,  k i  t r a j a j o  že d v a j s e t  l e t  -  Z a s e d a n je  m e š a n e g a  

o d b o r a  za  m a n j š i n e  —  K a j  j e  p o v e d a l  n a  k o n g re s u  i t a l i j a n s k e  s o c ia l i s t i č n e  s t r a n k e  D u š a n  
H r e š č a k  -  V  B e n e š k i  S l o v e n i j i  p r e p r e č u j e j o ,  d a  b i  se p r e b i v a l s t v o  a u t o n o m o  r a z v i l o

Zimska nesnost kokoši

(sprve strani)
slovenski šolniki. Občni zbor je po
leg tega celotno besedilo protestne 
izjave poslal tudi mešanemu ita
lijansko - jugoslovanskemu odbo
ru za zaščito manjšin, ki ga pred
videva londonski sporazum z ozi
rom na bivše Svobodno tržaško 
ozemlje, ki se glasi takole:

« Šolniki sindikata slovenske šo
le v Trstu, zbrani na svojem red
nem občnem zboru, so dne 12. de
cembra ugotovili sledeče:

Zakon za slovensko šolstvo se 
še ne izvaja v celoti, zato osebje 
slovenskih šol po dvajsetih letih 
še nima urejenega svojega polo
žaja. Še vedno se dogajajo diskri
minacije v škodo slovenskega 
šolstva, ki se izražajo:

a) v krčenju števila razredov v 
nesorazmerju s številom učencev;

b) v krčenju števila ravnatelj
skih mest;

c) v pomanjkanju staleža didak
tičnih ravnateljskih mest in me
sta šolskega nadzornika za osnov
ne šole;

d) v pomanjkanju odgovornih 
funkcionarjev za srednje in osnov
ne šole pri šolski oblasti;

e) v sistemu enorazrednih (eno- 
oddelčnih) šol;

f) v neizvajanju dvojezičnosti 
šolskega skrbništva s slovenskimi 
ustanovami;

g) v poniževalnem izražanju od
govornega šolskega predstavnika, 
ki je z besedo « maestruncoli » ža
lil celotno slovensko manjšino.

Ogorčeni zaradi vsega tega so 
sklenili, da posežejo po skrajnem 
sredstvu, da pridejo do svojih pra
vic in spoštovanja ».

Po mnenju tržaškega « Il Picco
lo » protest ni bil niti upoštevan, 
medtem ko « Primorski dnevnik », 
drug tržaški dnevnik, pojasnjujoč 
poročilo XII. zasedanja mešanega 
odbora zatrjuje, da rezultati zase
danja niso bili soglasni zagotovi
lom skupnega poročila o beograj
skih razgovorih Moro-Stambolič, v 
katerem je bilo rečeno « naj se 
ne izvaja samo po črki, ampak tu
di v duhu londonskega sporazuma, 
v kolikor se tiče ravnanja z etnični
mi skupinami ».

Na tem mestu lahko dodamo tu
di odlomek govora tržaškega občin
skega odbornika Dušana Hrščaka o 
problemih manjšin, ki ga je imel v 
Rimu ob prilik i vsedržavnega kon- 
g r e s a  italijanske socialistične 
stranke PSI:

« če ie bila sestava strankinega
 .............................  l u m i n i l i .......... l i m i l i

★  P reve lik zamašek zm anjšam o, če 
ga zdrgnem o s s tek len im  pap irjem  ali 
pa ga na spodnji s tran i v  s red in i neko
liko  izrežem o.
•k  N o tran ji usn jen i rob klobuka se 
h itro  umaže, Zlahka ga boste  o č is tile  
z m ešanico dese tih  de lov vode in ene
ga dela sa lm ijakovega cveta.

★  Dežnik boste  dolgo časa ohran ile , 
če vse kovinaste  dele namažete z va
zelino, suš ite  na pol odprtega, blago 
na jp re j ošče tkate , madeže izpere te  z 
m iln ico , ki j i  dodajte  nekaj kap ljic  sai 
m iaka, nato pa zb riše te  še s krpo, na
močeno v č is ti vodi.

★  Zavese iz č ipke rum enkaste  barve 
operem o in sp laknem o v  lipovem  čaju.

★  O kenski o kv ir i zaradi dežja in son
ca počasi razpadajo. Vsaj enkra t na 
le to  jih  nam ažite s kuhanim  lanenim  
oljem .

★  S lanino laže režemo, če nož več
kra t pom očim o v  vročo  vodo.

★  Špinača je okusnejša, če ji pride- 
nemo nekaj surov ih  lis tov .

★  Zaso ljeno jed popravim o z nekaj 
koščki surovega k rom p irja , ki ga ku
hamo z jed jo .

★  Sesekljanem u mesu izboljšam o 
okus z neko liko  naribane lim on ine  lu 
pine.

★  G obovi a li k rom p irje v i juh i izbo lj
šamo okus s k is lo  sm etano.

dokumenta o nacionalnih manjši
nah potrebna, ko je bila stranka 
v opoziciji, postaja neodložljivo 
nujna sedaj, ko sodeluje stranka v 
vladi in ko se njena odgovornost 
razširja in zajema tudi področja, 
ki so jo prej mogla zanimati le 
kot tema posamezne akcije ali po
litične agitacije ». Nato je še dejal 
« da imamo dejansko v naši državi 
tr i resnične narodnostne manjšine 
in sicer francosko v Dolini Aosti, 
nemško v Južni Tirolski ter slo
vensko v Furlaniji in Julijski Bene
čiji. V teh primerih gre za prave 
narodnostne manjšine in ne le za 
večje ali manjše izolirane nacio
nalne skupine ali skupnosti, kakr
šne zasledimo drugod v Ita liji (A l
banci, Grki, Srbi in Hrvati, Kata
lonci itd.). Gre za resnične narod
nostne manjšine, kajti žive vzdolž 
državnih meja, ki jih ločijo od n ji
hovih matičnih narodov, ki imajo 
že svoje državne skupnosti (Fran
cija, Avstrija, Jugoslavija) ».

Govornik je še dejal: « Vtem ko 
posebna statuta za prvi dve avto
nomni deželi predvidevata izrazi
te zakonske določbe, ki se nana
šajo na ustrezni dve narodni manj
šini, posebni statut za deželo 
Furlanijo-Julijsko Benečijo ne vse
buje nobenega določenega predpi
sa glede konkretnih pravic sloven-

V BELGIJI BODO ZAPRLI ŠEST 

RUDNIKOV

V kratkem bo ostalo v Belgiji 
okoli deset tisoč delavcev brez 
dela, med njimi precej visoko šte
vilo beneških Slovencev, ker bodo 
zaprli šest velikih rudnikov pre
moga.

Že več kot deset let so rudniki 
pasivni in sta morali država in CE
CA dajati subvencije za njihovo 
vzdrževanje. Ker ni moglo tako iti 
več naprej, so odgovorni za eko
nomsko politiko sklenili, da bodo 
letos zaprli šest od 32. rudnikov. 
Sedaj bo 26 rudnikov prejemalo 1 
milijardo in 600 milijonov frankov 
podpore (20 m ilijard lir).

Ker bodo morali odpustiti okoli 
10 tisoč delavcev, je vlada že spo
ročila ukrepe, ki bodo vzeti, da se 
absorbira delovna sila v drugih 
rudniških bazenih. Zaenkrat jim bo 
CECA dajala plačo za 12 mesecev 
v višini, ki so jo prejemali v tre
nutku odpustitve, potem pa jih bo
do zaposlili v drugih sektorjih.

Vlada tudi odslej ne bo jemala 
na delo tujih državljanov in bo fa
vorizirala investicije za ustvaritev 
novih industrijskih objektov na pri
zadetih rudniških področjih.

Tudi holandska vlada je sporo
čila, da bo dala zapreti tri rudni
ke v Limburgu in sicer leta 1968. 
Odpuščenih bo okoli 15 tisoč ru

ske narodne manjšine, ampak se 
omejuje le na načelno trd itev o 
enakopravnih pravicah e t n i č n e  
manjšine, ki jo je treba zaščititi v 
njenih etničnih, kulutrnih in drugih 
značilnostih. K temu pa je treba 
dodati še paradoks, da slovenska 
narodna manjšina, ki živi v avto
nomni deželi Furlanija-Julijska Be
nečija ne uživa povsod enakega 
ravnanja, pač pa je objekt treh raz
ličnih ravnanj in sicer: tisti del 
manjšine, ki živi v tržaški pokrajini 
je ali bolje bi moral biti zaščiten 
tudi na temelju posebnega statuta 
priloge londonskega memoranduma; 
tisti del slovenske manjšine, ki ži
vi v goriški pokrajini, sicer razpo
laga s šolami v svojem lastnem 
jeziku, ne ščiti pa je že omenje
ni memorandum. Tistemu delu slo
venske manjšine pa, ki živi v vi
demski pokrajini, se zanika že sam 
značaj slovenske narodne manjši
ne in to iz enostavnega razloga, 
ker je raznarodovalna politika Ita
lije od leta 1866 do danes onemo
gočila avtonomni kulturni razvoj 
slovenskega ljudstva v dolinah Na
diže ».

In je res, kar je dejal Dušan 
Hreščak v zvezi z nami, in je tudi 
res, da smo se za pravice in 
obrambo naše skupnosti vedno bo
rili in se bomo borili.

darjev, med temi 500 Italijanov 
(nekaj tudi iz Beneške Slovenije). 
Del odpuščenih delavcev bo absor
birala tovarna avtomobilov «DAF».

Prav tako se bo zmanjšala pro
dukcija tudi v Nemčiji za 11 odsto, 
v Angliji za 12,5 odsto, v Franciji 
pa kar za 14 odsto. V letu 1966 bo 
produkcija v teh treh državah za 
50 milijonov ton manjša neqo v le
tu 1965.

Velik del teh delavcev, ki so 
ostali brez dela, se je zaposlilo v 
drugih sektorjih, tako zaradi sta
rosti kot zaradi slabega zdravja, 
ker so toliko let delali v premo
govnikih. Belgijske oblasti so za
gotovile, da bodo imeli italijanski 
emigranti iste ugodnosti kot bel
gijski rudarji.

V BELGIJI JE 136.171 ITALIJANOV

Statistike so pokazale, da je v 
Belgiji od tujcev največ Italijanov 
in sicer 136.171 odraslih na 362.874 
tujih odraslih. Vsega skupaj je da
nes v Belgiji 600 tisoč tujcev ozi
roma več kot šest odsto belgijske
ga prebivalstva, ki šteje 9 m ilijo 
nov. Italijanom sledijo Francozi 
(404.108), potem so Holandci 
(35.931), Španci (27.007), Poljaki 
(13.548), Grki (12.590), Turki 
(10.824), Nemci (9.484), Angleži 
(7.268) in Amerikanci (3.262).

Usaka gospodin ja že li, de bi ji kokoši 
nesle pozim i, kar narbuj parm anjku je  ja jc. 
Zavoj tega že od nekdaj sprašu je jo , ka- 
tje ra  rasa kokoši nese tu d i pozim i. Na 
tis to  uprašanje je  samo ed odgovor, de 
ta jšne  rase ni. Poznamo pa neka tje re  ra
se, ka tje rih  kokoši im ajo več pogojev 
za nesti pozim i. Takuò pozim i nesejo 
buo jš tis te  kokoši, ki im ajo  več perja  an 
so takuò buojš zavarovane pred mrazom.

De boju kokoši nesle tu d i pozim i, za- 
puom nite  si te le  nasvete:

Predusem m uorate g ledat, kadà sevam  
boju izva lil na pomlad p iščeta . Piščeta, 
ki so se izva lila  aprila, so do novembra 
dorastla . An kar p iščeta  doraste jo , zač
nejo tud i nesti. Če ste  v a lili preveč poz
no a li pa tud i preveč zgoudaj, ja rč ice  ne 
bojo nesle pozim i. Preveč zguodaj izva lje 
na p išče ta  začnejo nesti ja jca m ore b it že 
oktobra  an se do zim e že m alo iznesejo. 
Zatuò u z im skih  m jesc ih  rade ustav ijo  
nest an spe t začnejo na pomlad. Preveč 
zguodaj izva ljen i p iščanci se slabo razvi
ja jo , ker je  ta k ra t še mraz an se ne mo
re jo  past od zunaj. Par lahkih rasah se 
m uora jo p iščanci izva lit p ru o t koncu ap ri
la do sred ine maja, par s redn jih  pa u 
aprilu.

Tudi od kokoši, ki so u jesen i us tav ile  
nest an so se dobro p reperile , lahko par- 
čakujem o, de bojo pozim i nesle. Če pre j 
ne, pa alm anj okuo li božiča. Sevjeda se 
muora kokošam dajat usegà kar nucajo 
za dobro nesnost.

Z lo važna je  top lo ta . Kokoš, ki prezeba 
(ta rp i m raz), ne bo nesla. Saj ponuca 
večino hrane za ogrjevan je  te lesa  an ne 
ostaja nič za n a rd it ja jca . Kokoš naj bo 
zatuò u dobro zavarovanih kokošn jakih , ki 
so ta rka j to p li, de kokoš ne občuti mraza.

S karb je t je  tr jeba  tud i za izdatno (so- 
stancjozno) hrano. Pozim i si kokoš ne 
m ore po iska ti nič, posebno še, če zapade 
sneg. Če če tš , de bo kokoš pozim i nesla, 
m uorate ska rb je t za dobro zobanje, ki 
muora b it večsortno . S sam im  sje rkom  
ne boste im je l uspehu. Nekaj s je rka pa je  
dobro, ker kokoš g re je . Tudi kuhani 
k rom p irjev i ostanki so zatuò dobri. Sam 
s je rak  an k rom p ir pa kokoš preveč opi- 
ta ta. Preveč debela kokoš pa še po lje te

(nadaljevanje in konec)
Konec 18. s to le tja  so sta lne  vojne, ki 

jih  je  im ela cesarica  M arija  Terezija  na- 
prtane od raznih držav (avs tr ijska  nasled
stvena vojna, š lez ijska , sedem letna vo jna) 
—  pahnile  tud i Kanalsko do lino  v  zaosta
lo s t in obubožanje. P rom et je  zastal, že
lezne tovarne  in rudn ik i so opešali. In 
teda j se je  po jav il še Napoleon na av
s tr ijs ke m  obzorju . C e li Evropi je  zažugal 
in tako tud i tranz itno  - važni Kanalski do
lin i ni p rizanesel. Dne 23. m arca 1797. se 
je  vnela huda b itka  za Trbiž. Francozi so 
ga napadali pod M usseno. A v s tr ijc i so ga 
b ran ili pod nadvojvodo Karlom , a še pre j 
so u s ta v lja li p rod ira joče  francoske  čete 
na u trdb i p ri Žabnicah. A v s tr ijc i so se 
m ora li tako j um akn iti, nadvojvoda Karol 
je  komaj ušel francoskem u u je tn iš tvu . Le
ta 1809. je  b il Trbiž ponovno vo jno  pozo- 
rišče  hudih b itk  med Francozi in A v s tr ijc i. 
V bran se jim  je  postav il nadvojdova I- 
van, ka se je  u tabo ril p ri Beljaku. Pri 
Žabnicah je  zadnji del a vs trijs ke  vo jske 
im el nalogo, da p ri N aborje tu  in p ri Pre- 
d ilu  zapre oba vhoda, obe v ra ti, da zadr
ži p rod ira jočega sovražnika in da tako 
k rije  um ikajočo se a vs trijs ko  armado. Na- 
bo rje tsko  « leseno » u trdbo  je  b ran il s to t
nik Hensel, P red ilsk i prehod pa s to tn ik  
Hermannov. Šele, ko sta ta  dva junaka, 
po s rd itih  bo jih  obležala z vs im  m oštvom  
na bo jišču, so lahko Francozi zavzeli Tr
biž. Obenem so Francozi p ro d rli tud i čez 
Reklanico (Raccolana) na Trbiž, ki ga je 
bran il znani general G iu la j (Ž u la j) . Pri 
T rb išk ih  Rutah je  nastala vroča b itka  in 
na krvavi po ljan i je obležalo do dva t i 
soč A vs tr ijce v . A  še ni b ilo  konca. Nov 
pohod Francozov na Trb iž in Kanalsko 
do lino  je  s led il leta 1813, to  je  ob zatonu 
Napoleonove zvezde. Na svo jem  um iku 
so se Francozi u trd ili p ri Trbižu, da so 
k r ili svo je  um ikajoče če te , a li A v s tr ijc i 
so nava lili nanje in jih  p repod ili preko 
Z iljs k ih  p lanin p ro ti zapadu.

Po francosk ih  vo jnah se je  dežela za 
da ljš i čas oddahnila , vendar so vo jne  po
s led ice  še zavira le  nekdanji živahni pro
m et v Kanalski do lin i. V obeh avs trijsko - 
ita lija n sk ih  vojnah I. 1859. in 1866. je  šel 
m im o samo tran sp o rt a vs tr ijs k ih  č e t brez 
posebnega hrupa in brez posebne škode. 
Nekaj časa je  še vedno im e lo  T rb iško go- 
spodstvo svo jo  roko na ogrom nih  pose
s tv ih  in je  od ločevalo  v upravi, toda ves 
gospodarski s is tem  je  s lone l na neracio 
nalni podlagi. N eusm iljeno  izkoriščan je  in 
izrab ljan je  domačega prem oženja je  t ira 
lo narodno gospodarstvo k propadanju. 
Lesna indus trija  se je  spe t polagom a dv i
gala —  ali na račun brezobzirnega iz treb 
ljen ja  gozdov in izkoriščanja  rudn ikov. 
M ale železarne v Trbižu, N aborje tu  in 
Pontablju so s ice r propadle, vendar je

slabo nese, kaj še le pozim i. Z rn ja  da ja jte  
samo enkra t na dan —  zvečer. Z lo p ri
meren je  oves, ječm en, pšenica an sjerak. 
Rž ni za kokoši. Z lo dobri so kuh in jsk i 
ostanki, u ka tie re  zam ješa jte  o trobe  ali 
kako slabo moko. Da ja jte  jim  usak dan 
tud i zdrob ljene ja jčne lup ine. Dobro je  
tud i koren je  an pesa (b je tu la ). Tuo na
sad ite  na žebel (cvek) a li pa parvežite  
p rim erno  od ta l (od ze m lje ), de bojo ko
koši p ikale. Ne sme jim  m anjkat tud i 
zdrave p itne  vode.

I l i l i  I I I  l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l l i i i i i i n i i i i i i i i i  | |

Zmarznjen krompir an sadje
Če zmarzne k rom p ir al sadje, ga de jte , 

pre j ku ga nucate, u m arzio vodo, de po- 
čas odmarzne. Takuò odm arznjen sad 
se darzi še kajšen dan.

Če zmarzne k rom pir, bo zgubu t is t i  
s ladki okus, če mu par kuhanju v rje lo  
vodo večkra t proč o d lije te  an do lije te  
fr išno  v rje lo  vodo.

Če ž i v i n o  n a p e n ja

Narbuojše zdrav ilo , če žvino napenja, 
je  japnena voda, zak’ t is ta  u sebe uza- 
me u črevah od žvine dost tis te g a  p li
na, ki se ji no te r nabere. Japneno vo 
do nard ite  tako le  v i sami domò: 10 gra
mu živega japna pom ješa jte  s pe t litru  
navadne vodé an tuo po tlé  dobrò prece
d ite . Če japnena voda na bo h itro  poma
gala, tuo  se godi samo par hudem na
penjanju, ta k ra t pa m uorate nucat t is t  
tubo, ki se ga ji da po ustah a l’ troka r. 
Dobrò je  tud ', de napeto žvino iz h ljeva 
h itro  pe lje te  an jo  postav ite  na prasto r, 
u hribu  takuo, de ima n im ar glavo an 
ta parve noge buj v isoké kot ta  zadnje. 
Nuca tu d ’ žvino po liva t pod trebuham  z 
m arzio vodò.

ve lika  indu s trija  zagrabila to  ded išč ino  na 
š iroko  in globoko, posestva trb iškega  go- 
spodstva pa so prešla v  upravo verskega
zaklada

Ko se je  spe lja la  železna cesta, ki je  
vezala Dunaj in Benetke, in je  zapiskala 
prva lokom otiva  po Kanalski do lin i, sta 
se dva črva zajedla v  s lovensko te lo , od 
severa in od zapada. Prenehale so dolge 
karavane trgo vce v  in p rekupčeva lcev, ali 
je  zato železnica s h itre jš im  tem pom  uva
žala tu j e lem en t in pospeševala tu je  za- 
vo jevan je  Kanalske do line . Pred prvo 
svetovno vo jno  je  b ilo  s ledeče stan je : 
nem ški ž ive lj je z več ino  prevzel indu
s tr ijs k i kraj Trbiž, v oko lic i (Rute, Krko- 
vo) je  nase lil nem ške agrarne ko lon is te , 
zasidra l se je  v  Pontablju z obm ejn im  
nem škim  u radn iš tvom , v Rabeljskem  rud 
n iku in delom a v  N aborje tu . S lovenci so 
obdržali Žabnice. Ukve, O včjo  ves, Lipa- 
Ijo ves in vsa naselja  po planinah.

O p rilikah  in dogodkih  med prvo in 
drugo sve tovno vo jno  v  Kanalski do lin i 
bomo razpravlja li d rug ikra t, 
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Iz Kanalske
OLAJŠAVE V HOTELIH ZA 

« BELI TEDEN »

Videmska Zveza javnih obratov 
se je dogovorila z nekaterimi hote
li na Trbiškem za posebne olajša
ve turistom, ki bi se prišli smučat 
v Kanalsko dolino med tednom. Tu
risti bodo dobili posebno izkazni
co, ki jo bodo izdali hoteli sami. 
Sporazum je že stopil v veljavo. 
Med hoteli, ki so pristali na ome
njene olajšave so: hotel «Višarji», 
«Spartiacque» in «Bellavista» v 
Žabnicah, « Roccalba » v Beli pe
či ter « Italia », « Friuli » in « Trie
ste » v Trbižu.

Trbiško turistično društvo se se
daj zavzema, da bi veljale te olaj
šave tudi za tuje turiste, kakor 
imajo to urejeno v sosednji Slo
veniji, kamor zahajajo v tem let
nem času turisti iz cele Zapadne 
Evrope.

Pogled s Stare gore na raztresene vasice po Nadiski dolini, kjer 
je življenje sila težko.

Katioek sa vtniifnauti»

i z  z g o d o v in e  se u č i m o

Kanalska dolina v preteklosti
N a p o le o n  j e  v o js k o  z b r a l  - I z k o r i š č a n je  n a r o d n e g a  p r e m o ž e n j a
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Mai stancarsi «li battere il clii«»(l«>

Vita della Comunità’ Slovena
A  T r ie s t e  g l i  i n s e g n a n t i  s lo v e n i  h a n n o  s c io p e r a t o  -  A l l e  s c u o le  s lo v e n e  n o n  s i d à  

n e a n c h e  c iò  c h e  la  legge l o r o  r ic o n o s c e  —  D i s c r i m i n a z i o n i  ch e  p e s a n o  g ià  d a  v e n t ’a n n i  

L a  sess ione  d e l  C o m i t a t o  m i s t o  p e r  le  m i n o r a n z e  -  C iò  c h e  h a  d e t t o ,  in  sede d i  c o n 

g re s s o  P S I ,  D u š a n  H r e š č a k  -  S i  im p e d is c e  l ’ a u t o n o m o  s v i l u p p o  d e l l a  m in o r a n z a  s lo v e n a

E’ nostro  p rec iso  dovere  te n e r d ie tro  
non so lo  a quanto avviene nella Slavia 
F riu lana e ne lla  Val Resia ma anche a 
tu tto  c iò  che succede n e ll’ in te ra  regione 
Friu li-Venezia G iu lia  in rapporto, na tu ra l
m ente, a lle  v icende dei c itta d in i di par
lata slovena.

C om inciam o col r ife r ire  che il 12 d i
cem bre u.s. ne lla  nuova bella Casa s love 
na di cu ltu ra  di T ries te  ha te n u to  la sua 
assem blea genera le il S indacato Unico 
Scuola Slovena e che questa assem blea 
è venuta  a co inc ide re  quasi con tem po
raneam ente con q ua ttro  avven im enti, non 
d im e n tica b ili per la m inoranza slovena, 
e p rec isam en te : 1} Con il ven tes im o  an
n ive rsa rio  de lla  riape rtu ra  de lle  scuole 
s lovene; 2) con l'und ices im o  ann iversa
rio  del M em orandum  d 'in tesa  di Londra; 
3) con la dod icesim a sessione  de lla  C om 
m iss ione  m ista  ita lo -jugoslava ; 4) con il 
decim o ann ive rsa rio  di fondazione del 
S indacato Unico Scuola Slovena di T rie 
ste.

C irca li p rim o  punto l'assem blea ha 
am aram ente consta ta to  che tu t t i i passi 
e le tte re  r iv o lte  in ven t'ann i a lle  au to rità  
sco las tiche  per riso lve re  i p rob lem i de l
le scuo le  s lovene e del personale, che 
tu tto ra  versa in una s ituaz ione grave e 
non ch ia ram ente  d e fin ita , sono s ta ti fa tt i 
inu tilm en te . Sul secondo punto è stata 
fa tta  una tr is te  conc lus ione, e c ioè  che 
g li accord i in te rnaz iona li, se non s ince 
ram ente s ig la ti da tu t t i i firm a ta ri, r ive 
stono ben scarsa im portanza e che g li 
im pegni rec ip rocam ente  assun ti fa c ilm en 
te si d im en ticano  se non sono presi sul 
se rio  d a ll’una e d a ll’a ltra  parte. In quanto 
al te rzo  punto  l ’assem blea ha so tto lin ea to  
tu tta  la lentezza del bu rocra tism o  e quan
ta a b ilità  sia necessaria  alla  d ip lom a
zia quando vuo le  d im ostra re  ai bu rocra 
t i,  i qua li so lo  a m alincuore  am m ettono  
qualche cosa, che la co lpa per la d ila 
zione dei p rob lem i in so lu ti r is iede  nella 
lo ro  au to rità  e non a ltrove . Il quarto  pun
to  fu  r iten u to  il p iù p o s itivo  in quanto, 
nonostante  le varie  c o rre n ti di op in ione  
e s is te n ti tra  i m em bri, il s indacato  fu ca
pace non solo di conservare  la propria  
organizzazione ma anche di ra ffo rza rla  
e di ass icu ra rle  il dovu to  r isp e tto  sia da 
parte  de lla  popolazione che de lle  a u to ri
tà, e con il r isp e tto  anche la g iusta  con
siderazione.

Pertanto sia dalla re lazione che dagli 
in te rve n ti è apparsa ev iden te  la s ituaz io 
ne di d iso rd ine  es is te n te  ne lle  scuole 
de lla  m inoranza slovena di T ries te . Le au
to r ità  negano non solo a lle  scuo le  s lo 
vene tu tto  c iò  che non è espressam ente 
p rev is to  dalla legge per le scuo le  s love
ne, ma non danno neanche c iò  che la 
legge lo ro  riconosce ; ed appunto per tu t 
to  il com plesso  di cose denuncia te , e 
più p rec isam ente  per le d isc rim in a z io 
ni che da v e n t’anni pesano su lle  scuole 
s lovene e su lle  spa lle  del suo personale 
e per la s ituazione  precaria  e ing ius ta  in 
cui versano scuo le  e persona le , l ’assem 
blea de libe re rà  la proclam azione di uno 
sc iope ro  d i 24 ore di tu tto  il personale 
de lle  scuole slovene di T rieste , sc iopero  
e ffe ttu a to  tre  g io rn i dopo e al quale 
p resero  parte  quasi tu t t i  g li insegnanti 
del T e rr ito r io  di T rieste .

Ma l ’assemblea oltreché dichiarare lo 
sciopero ha redatto e inoltra to a Lubia
na al Comitato m isto italo-jugoslavo per 
la tutela delle minoranze, previsto dallo 
Satuto speciale annesso al « Memoran
dum di Londra », relativo a ll’ex Territo
rio libero di Trieste, la seguente v ibra
ta protesta:

« Il persona le  del S indacato Scuola s lo 
vena di T ries te , r iu n ito  ne ll'assem blea  ge
nera le del 12 d icem bre  1965, ha consta 
ta to  quanto segue: La legge per le scuo
le slovene non si a ttua ancora p ienam en
te  nella p ra tica  e per questo  m otivo  do
po ven t'ann i il persona le  de lle  de tte  scuo
le non è ancora s is tem a to . Tuttora  si ve 
rifica no  num erose d isc rim inaz ion i a dan
no de lle  scuo le  s lovene, d isc rim inaz io 
ni che sì es trinsecano : a) nella d im i
nuzione del num ero de lle  c lassi in mo
do non proporz iona le  al num ero degli 
a lunn i; b) ne lla  d im inuzione del num ero 
dei posti di d ire tto re  d id a ttico ; c) nella 
mancanza d e ll ’o rgan ico per i posti di d i
re tto re  d id a ttico  e di isp e tto re  per le 
scuole e lem en ta ri; d) nella mancanza dei 
funz iona ri responsab ili per le scuole se
condarie  e p rim a rie  s lovene presso il 
P rovved itora to  agli S tud i; e) nel s istem a 
de lle  scuo le  e lem en ta ri con una sola 
c lasse; f)  ne lla  mancanza d e ll’uso del 
b ilingu ism o  da parte del P rovved itora to  
agli S tud i con le is titu z io n i s lovene; g) 
n e ll'u m ilia n te  espress ione  usata dal rap
p resen tan te  sco las tico  responsab ile , che 
con la parola « m aestrunco li » ha o ffeso  
tu tta  la m inoranza slovena. Ind ignato  a 
causa di tu tto  ciò , il personale ha deciso 
di r ico rre re  ai mezzi es trem i per o tte ne 
re i suoi d ir i t t i  ed il r isp e tto  che g li 
com pete  ».

Secondo « Il P iccolo » di T ries te  la pro 
tes ta  non è sta ta  nem m eno presa in con
s iderazione m entre  per il « P rim orski 
dnvn ik », a ltro  quo tid iano  tr ie s tin o , com 
m entando il com un ica to  de lla  XII sess io 
ne del C om ita to  m is to , a ffe rm ava che i 
r is u lta t i de lla  sessione  non erano s ta ti 
con fo rm i a lle  ass icurazion i del com un ica
to  comune sui co lloqu i be lgradesi M oro- 
S tam bolič  nel quale sì d iceva di « dare 
attuazione non solo alla  le tte ra , ma an
che a llo  s p ir ito  del M em orandum  d 'in tesa  
per quanto riguarda il tra tta m e n to  dei 
r is p e tt iv i g ruppi e tn ic i ».

A questo  punto si può agg iungere il 
brano di un in te rven to  opera to  d a ll'A s 
sessore de lla  G iunta com unale di T rie 
ste, Dušan Hreščak, in segu ito  alla p re 
sentazione di un o rd ine del g iorno al 
C ongresso del PSI a Roma il 14 d icem 
bre u.s. sul problem a de lle  m inoranze:

« l.'e iaborazione di un docum ento del 
P artito  sul problem a de lle  m inoranze na
ziona li, se era una necessità  già quando 
il P artito  era a l l ’opposizione, d iven ta  as
so lu tam ente  ind ispensab ile  ora che il Par
t ito  co llabora al governo e la sua respon
sab ilità  si a llarga abbracciando anche 
campi che prim a potevano in te ressa rlo  
p reva len tem en te  so lo com e tem a di a- 
zione e di ag itazione p o litica  ». E più o l
tre  ha ribad ito  « la c ircostanza parados
sale che la m inoranza slovena non gode 
di un tra tta m e n to  un ifo rm e  ma è oggetto  
di tre  tra tta m e n ti d ive rs i, per cui quella 
parte di questa m inoranza che v ive  nella 
p rov inc ia  di T ries te  è o dovrebbe essere 
tu te la ta  anche in base a llo  S ta tu to  spe
c ia le  a llega to  al M em orandum  di Lon
dra; quella  parte  di essa che v ive  nella 
Provìncia di G orizia  dispone, s i, di scuo
le ne lla  lingua m aterna, ma non è tu te 
lata dal p rede tto  M em orandum ; m entre  
a quella  parte  della m inoranza slovena 
che v ive  ne lla  Provincia di Udine (Slavia 
F riu lana e Val Resia) v iene a d d irittu ra  
negato il ca ra tte re  s tesso di m inoranza 
e tn ica  s lovena, sem p licem en te  perchè la 
p o litica  di snazionalizzazione condotta  
d a ll'I ta Iia dal 1866 ad oggi ha im ped ito  
l ’autonom o sviluppo de lla  popolazione de l
le Va lli del Natisone ».

Ed è p rop rio  vero quanto nei nos tri 
rigua rd i ha d ich ia ra to  Dušan Hreščak 
ma è anche vero  che noi, per i d ir i t t i  e 
la d ifesa de lla  nostra C om unità, ci siam o 
sem pre, e con testa rda  insistenza, ba ttu 
t i;  e con pari im pegno, passione e d is in 
te resse  con tinu iam o a ba tte rc i.
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Ecco Stregna con il suo Municipio e i monti che la proteggono. Al Comune 

sono i socialisti che amministrano la cosa pubblica. A ll’occhio del visitatore il 

paese si presenta in veste graziosa e garbata. Accogliente e ospitale è la sua po

polazione. La strada che attraversa l’abitato è asfaltata, ma oltre, verso Tribil, non

lo è affatto.
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l i i ju re  della nostra terra da ricordare

Iv a n  K
studiosaj letterato9 educatore

Il 5 marzo 1898 da una casa di Piaz
zetta Antonini in Udine, contrassegna
ta dal num ero 3, si snodava un impo
nente e m esto corteo d iretto  alla chie
sa di San Quirino. Le più alte auto
rità  e personalità della c ittà  nonché 
un foltissimo gruppo di sloveni delle 
Valli del Natisone e di studenti del 
Liceo e dell’Istitu to  Tecnico accom
pagnavano all’estrem a dim ora un 
grande figlio della Beneška Slovenija: 
ivan Klodič, dal nom e del paese cui 
ebbe i natali, nella piccola e ridente 
valle del Kozica, il 14 giugno 1828.

Di modesta, umile m a onoratissim a 
famiglia, Ivan Klodič era il più gio
vane di sei fratelli. Dim ostratosi su
bito di intelligenza aperta, superò bril
lantem ente la scuola elem entare al 
suo paese indi frequentò con il mas
simo profitto  i corsi del ginnasio-li
ceo: era uno studente esem plare e 
ogni anno conseguì la promozione con 
piena lode.

Di diverso avviso dei genitori che, 
per consuetudine paesana, intendevano 
iniziarlo alla carriera  ecclesiastica, 
Ivan Klodič si iscrisse alTUniversità 
di Padova abbracciando la facoltà di 
m atem atica verso la quale sentiva u- 
na grande predisposizione.

Erano i tempi ardenti della prim a 
guerra d ’indipendenza italiana (1848) 
e Ivan Klodič, messi da parte  i do
veri di studente e convinto di recare 
un valido contributo alla libertà della 
sua am atissim a terra, si inserì nella 
lotta contro l'allora dispotica e asso
lutista Austria degli Absburgo. Eccolo 
quindi, quale sottufficiale di artiglie
ria, partecipare già dall'8 febbraio 
1848 alla lo tta  di liberazione; e fu 
quando la squilla della cam pana uni
versitaria di « Palazzo Bò » chiamò a 
raccolta coloro che si sentivano per
vasi da spirito di giustizia e decisi 
a battersi per la libertà.

Più avanti partecipò anche alle bat
taglie di Montebello e di Vicenza. Ri
tornò poi agli studi prediletti laurean
dosi brillantem ente in m atem atica. 
Perseverando nello studio conseguì an
che il diploma di ingegnere e archi
tetto  nonché l’abilitazione a ll’insegna
m ento delle scienze fisiche. Questo 
ultim o titolo gli aprì la porta  del Li
ceo Classico di Udine. Un anno dopo 
insegnava pure all’Istitu to  Tecnico ove 
em ersero vieppiù le sue eccezionali do
ti didattiche proprie dell’insegnante 
perfetto e brillante, comprensivo e co
sciente; ed appunto per queste sue 
preclari e invidiabili doti si fece su
bito am are e stim are da tu tti i disce
poli m entre la cittadinanza udinese si 
ritenne onorata di accogliere nel suo 
circolo culturale uno sloveno dotato 
di sì alto intelletto e cultura.

Ivan Klodič venne chiam ato a far 
parte della Commissione Sanitaria 
Provinciale, fu nom inato consigliere 
del M andamento e Presidente di varie 
associazioni a carattere  scientifico e 
tecnico. Quale m em bro dell’Accademia 
Udinese, si fece presto notare impo
nendosi all'attenzione degli studiosi, 
anche fuori del Friuli, con varie ope
re scientifiche le quali contribuirono 
non poco allo sviluppo delle scienze 
fisiche, opere che gli valsero appunto 
m eritata fama di scienziato di alto 
valore.

Sono suoi i vari studi sulle « Osser
vazioni metereologiche » pubblicati 
sul Bollettino dell’Associazione Agri
cola Friulana, sul « Clima della Pro
vincia di Udine », « Della funzione del

term om etro come m anom etro nelle 
caldaie a vapore », « Intorno ai meto
di principali che seguonsi nell’esporre 
il calcolo differenziale », « La livella
zione barom etrica del Monte M atajur 
nel Friuli ».

Ma Ivan Klodič ebbe anche tempo 
di occuparsi dell’elettrostatica pubbli
cando pregevoli lavori tra  cui: « Sopra 
un modo d’in terpretare i fenomeni e- 
lettrostatici », « I parafulm ini » e « Il 
D istretto di San Pietro degli Sloveni 
ed il nubifragio dell’8 luglio ».

Ma se il suo genere prediletto — 
oggi si direbbe « hobby » — erano i 
fenomeni fisici della natura, il Klodič 
si sentì pure a ttra tto  dai problem i di 
ordine letterario  e pedagogico. Famo
sa la sua conferenza su « Fra Paolo 
Sarpi consultore e teologo » in cui egli 
m agistralm ente analizza l’opera del 
frate veneziano della Controriforma 
cattolica, e come storico e come teo
logo.

Per ultim o è doveroso ricordare i 
suoi « Principii dell’agricoltura inse
gnati ai fanciulli », con cui il Klodič , 
si proponeva di inculcare ai giovani 
l’am ore per la coltivazione dei campi.

Figlio di contadini, Ivan Klodič di
fese con alquanto calore la causa del
la redenzione dei poveri lavoratori del
la te rra  per anni e anni, e con suc
cesso a Roma. Fu anche sostenitore 
degli interessi del suo D istretto (il Di
stre tto  Sloveno di San Pietro) come
10 ha ricordato nella sua commemo
razione funebre il pur indimenticabile 
prof. Francesco Musoni che recò allo 
Estinto l'estrem o vale a nome della 
cittadinanza di San Pietro degli Slo
veni, l ’am atissim o paese che fu la 
« piccola patria  » di Ivan Klodič.

Socievole, di animo aperto e gene
roso, Ivan Klodič lasciò veramente in 
eredità a noi i segni più eletti della 
sua straord inaria e benem erita a tti
vità.

Concludendo, la d ipartita  di questo 
illustre figlio della nostra te rra  destò 
in tutti, e non solo nella Beneška Slo
venija e nel Friuli m a anche in Italia 
e all’estero, profonda commozione e 
cordoglio. Lo stesso M inistero della 
Pubblica Istruzione di Roma, tram ite
11 Provveditore agli Studi di Udine dot 
tor Gervasi, espresse alla di lui fami
glia i sensi del più commosso e pro
fondo cordoglio per la grave incolma
bile perdita.

Più di tu tti lo compiansero — oltre 
beninteso alle adorate figlie Maria, 
Emilia e Lucilla — i suoi affezionati 
e riconoscenti allievi ai quali per tan
ti e tanti anni insegnò loro la « fisi- 
chetta » come egli usava dire.

Pertanto la sua d ipartita  suscitò 
rim pianto, commozione e dolore in
tensissimo particolarm ente nella terra 
che Egli teneram ente amò fino all’ul
timo istante di sua vita; te rra  che in 
quel giorno di gravissimo lu tto  era 
rappresentata dalle popolazioni dei 
Comuni di Dreka, Grmek, Sv. Lenart, 
Srednja, Tarčet, Ronec e San Pietro 
degli Sloveni; te rra  che con la lagri- 
m ata scom parsa di Ivan Klodič sentì 
di aver perduto per sempre un altro 
dei suoi più illustri figli.

Dove *1 (l«»vono puntare gli ocelli

SLAVIA FRIULAflA E VAL U
Nitiuizione zootecnica e spopolamento

Un tempo la popolazione bovina era costitu ita  nella 
zona montana (S lavia Friu lana) prevalentemente dalla 
razza M òlthal, chiamata « Norica », un tipo  d i razza pic
cola pezzata rossa di orig ine austriaca derivata dalla 
razza Pingzgau salisburghese. Nella zona pedemontana- 
collinare invece si era pre fe rita  la razza « Form entina » 
gradualmente sostitu ita  con la razza Simmenthal o gran
de pezzata rossa. Un’a ltra  razza, la «bruno alpina», fece 
pure, e con successo, la sua comparsa nelle Prealpi Giu
lie.

Ad esempio a Taipana ci si incontra soltanto con 
capi di razza « bruno a lp ina » che sono in tu tto  1262 (in  
tu tta  la zona montana 6682 mentre la pezzata rossa f r iu 
lana ne conta 4727 e la norica 2712 con un totale com
plessivo di 12.121 capi). Queste percentuali, per la zona 
montana, nel 1938 erano: 500 capi di razza pezzata rossa 
(10% ), 1920 di razza bruno alpina (40% ), 960 di razza 
norica (20% ), 1440 di incroci di razza norica con la raz
za bruno alpina (30% ).

Sarebbe utile , oltreché provvedere ad applicare nor
me tecniche moderne d i allevamento e sistemare a do
vere le stalle esistenti, pensare a is titu ire  in ogni loca
lità  ritenuta  idonea delle stalle sociali d im ostra tive dove 
allevare il bestiame in modo razionale e costitu ire  così

dei veri e p ro p ri vivai d i o ttim e vite lle  e giovenche da 
cedere agli agrico lto ri di montagna.

I l carico un ita rio  di bestiame bovino è d i appena 
capi 0,3 per ha sia agrario che forestale. Prevale il pic
colo allevamento rido tto  a uno o due capi per fam iglia. 
In  qualche località  di alta montagna non si ha a dispo
sizione che una capra perchè le fam iglie, pur disponendo 
di appezzamenti d i terreno, si trovano costrette a ven
dere il fieno per fa r fronte alle im pe llen ti necessità del
la v ita  ed in particolare per procurarsi il granoturco per 
la confezione della polenta che costituisce la base della 
scarsa e incompleta alimentazione dei va llig iani. Nella 
zona montana il Comune che vende più fieno è quello 
di Taipana: 8000 q.li.

Passiamo ora al settore demografico. La densità del
la popolazione, a parte il doloroso fenomeno emigrato
rio  per la verità  assai lim ita to  anteguerra, nella zona 
montana è in rapporto con le condizioni a ltim etriche, 
m orfologiche e lito logiche per cui da un m in im o di 43 
ab itan ti per km quadrato di Taipana si passa a 47 per 
Lusevera, a 55 per Montenars per poi toccare il  massimo 
di 104 e 105 rispettivam ente a Drenchia e Grimacco.

La zona montana (A lta  Slavia) è, come ben si sa, 
abitata da popolazioni di parlata slovena e parte d i quel
la collinare da popolazioni m is tilingu i o da popolazioni 
di parlata ladina o friu lana. T irando così le somme si 
può afferm are che il confine linguistico coincida, nel 
complesso, con la linea della falda dei monti.

Si è già detto che nella zona montana il fenomeno 
em igratorio, appena avvertito  nel secolo scorso, è an
dato via via assumendo proporzioni a lla rm anti; e non 
solo per la povertà del suolo ma per il trascurabilissim o

interessamento delle auto rità  tu torie , sempre poco d i
sposte o in d iffe ren ti nei con fron ti delle popolazioni di 
parlata slovena.

In  cifre, la zona montana ha dato a ll’emigrazione 
3112 unità in Europa e 534 o ltre  oceano, e la zona pede- 
montana-collinare rispettivam ente 660 e 4451. Taipana 
(450 e 250) e Lusevera (456 e 44) hanno dato il maggior 
contribu to  davanti a Drenchia, Grimacco, Savogna e S. 
P ietro al Natisone. Questo nel 1952, ora la situazione r i
sulta notevolmente aggravata. Naturalm ente il flusso 
em igratorio  fu sopra ttu tto  dovuto alle condizioni am
bienta li di cui si è parlato e che non potevano non pro
vocare una forte  disoccupazione che nelle A lpi G iulie 
ha toccato una media superiore al 62,8% (Carnia 14,4%, 
Canal del Ferro e Val Canale 21,7%, Prealpi Carniche 
32,6%). La gravità del fenomeno ha portato natura l
mente a un serio e preoccupante spopolamento p a rti
colarmente nei te rr ito r i della Slavia Friulana e della Val 
Resia.

E ’ senza dubbio certo che in questo campo un de
ciso intervento inteso a conseguire il riassetto economi
co del te rrito rio , vale a dire a creare le basi per una ef
fe ttiva  rinascita economica singola e generale mediante 
l ’incremento della p ro du ttiv ità  ed il m iglioram ento delle 
condizioni di vita  in genere, potrà  finalm ente porre fre
no alla disoccupazione e al conseguente esodo cui i mon
tanari si devono assoggettare dopo aver sperimentato 
ogni mezzo per sopravvivere nei luoghi che li vide na
scere e crescere. Già nel 1952 Drenchia registrava piti di 
sessanta num eri c iv ic i abbandonati seguita da Taipana 
(20), S. Leonardo e Savogna (15), Grimacco, P ilifero e 
Lusevera (12).


